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QESGLÉSIA 

NO HI HA DUBTE QUE L’ESGLÉSIA catòlica està vivint un moment 
històric. Hom recordarà l’inici de l’any 2013 com un dels més impor-
tants en la seva ja llarga història: la renúncia de Benet XVI i l’elecció 
del cardenal Jorge Mario Bergoglio com el primer bisbe de Roma 
d’origen llatinoamericà marcaran, de manera decisiva, el seu futur. 
Els primers dies del pontificat de Francesc estan produint en moltes 
persones, siguin creients o no, una reacció de sorpresa i d’expectativa 
pròpia d’altres èpoques. En el moment d’escriure aquest article no 
s’han produït pronunciaments importants sobre els diversos temes 
que són a l’agenda eclesial; no hi ha dubte, però, que els gestos de 
Francesc, el seu estil personal i la seva manera de procedir en els dife-
rents fòrums en què es presenta seran decisius en un pontificat que 
promet ser diferent.

Hom ha subratllat molts aspectes del nou Papa: el seu estil famili-
ar, més proper a un tarannà pastoral que doctrinal; la seva vinculació 
a la vida consagrada (és jesuïta, ha adoptat com a patronímic el nom 
de Francesc en memòria de Francesc d’Assís, va ser antic alumne sa-
lesià en la seva etapa escolar); la seva procedència i responsabilitats en 
la “fi del món” (és argentí, va ser arquebisbe de Buenos Aires i presi-
dent de la Conferència Episcopal Argentina); la seva senzillesa i afabi-
litat en el tracte, així com la seva sobrietat en l’ús dels mitjans a la seva 
disposició.

Ernesto Cavassa, sj

Un Papa que segueix les petjades d’Aparecida
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En aquest article desitjo subratllar un punt: la vinculació de Fran-
cesc amb la V Conferència de l’Episcopat Llatinoamericà, duta a ter-
me a Aparecida, Brasil, el mes de maig de 2007, i les possibles conse-
qüències per al pontificat que s’inicia. Com és sabut, el cardenal 
Bergoglio va ser escollit pels seus col·legues bisbes per presidir la im-
portant comissió de redacció del document final. Aquesta no és pas 
una dada secundària: l’elecció va expressar el seu lideratge en aquell 
esdeveniment. Un detall ho confirma: el dia que li va tocar presidir 
l’eucaristia al santuari d’Aparecida, els presents el van aplaudir al fi-
nal de l’homilia. Un fet inusual. Ha estat l’única vegada que això ha 
passat.

Aparecida no va ser un esdeveniment més. Després dels 15 anys 
que ja havien transcorregut des de la conferència anterior, a Santo 
Domingo, calia que l’Església llatinoamericana tornés a reflexionar, 
per ella mateixa, sobre el seu rol evangelitzador en un continent que 
estava canviant d’una manera significativa. No hi havia, però, la vo-
luntat clara de dur a terme una nova conferència general. Més aviat 
es parlava de sínodes continentals, com el que havia produït el text 
postsinodal Ecclesia in America el 1999. La realització de la V Conferèn-
cia del CELAM, amb vista a celebrar el seu 50è aniversari, va ser – no 
hi ha cap dubte – un èxit de la directiva del CELAM, presidida pel 
cardenal xilè Francisco Javier Errázuriz, que també va ser copresident 
de la conferència.

Un membre important de la comissió de redacció va ser el carde-
nal hondureny Óscar Rodríguez Maradiaga. No és pas casual que 
ambdós, Errázuriz i Rodríguez Maradiaga, hagin estat nomenats pel 
papa Francesc per formar part d’una comissió que l’assessori en el 
govern de l’Església universal. Els cardenals també hauran d’estudiar 
un projecte per revisar la constitució apostòlica Pastor bonus, sobre la 
Cúria romana, el govern central de l’Església. Aquesta comissió pro-
posarà les reformes necessàries en la Cúria romana. Rodríguez Mara-
diaga serà, a més a més, el coordinador de la comissió. Així, doncs, 
dos dels membres més significatius d’Aparecida seran presents en 
aquest important organisme consultiu. A ells cal afegir el mateix Pon-
tífex.
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Un Papa que segueix les petjades d’Aparecida

L’elecció de Frances no és tan sols el 
reconeixement a una persona i a les seves 
qualitats personals, espirituals i pastorals. També 
es tracta de l’acceptació d’un mode de ser 
Església que ha anat madurant després del 
concili Vaticà II.

Per tant, l’elecció de Francesc al més alt càrrec eclesial cal si- 
tuar-la en un context més ampli: no és tan sols el reconeixement a una 
persona i a les seves qualitats personals, espirituals i pastorals. També 
es tracta de l’acceptació d’un mode de ser Església que ha anat madu-
rant després del concili Vaticà II, i al llarg de molts anys, en el nostre 
continent. Aparecida recull tot un estil i subratlla uns temes que pro-
cedeixen de Medellín i Puebla.

En aquesta òptica, passo a revisar-ne només tres, que trobem pre-
sents en els missatges de Francesc en aquests dies inicials del seu pon-
tificat.

“Una Església pobra i per als pobres”

Coneixem l’anècdota explicada pel mateix Papa en la seva pre-
sentació davant dels periodistes:

«Els explicaré la història. Durant les eleccions tenia al costat l’arque-
bisbe emèrit de San Pablo, i prefecte també de la Congregació per al 
Clergat, el cardenal Claudio Hummes: un gran amic. Quan la cosa es 
posava una mica perillosa, ell em confortava. I, quan els vots van arri-
bar als dos terços, es va produir l’acostumat aplaudiment, car havia 
estat elegit. I ell em va abraçar, em va besar i em va dir: “No t’oblidis 
pas dels pobres.” I aquesta paraula ha entrat aquí: els pobres, els po-
bres. De cop i volta, en relació amb els pobres, he pensat en Francesc 
d’Assís.
Després he pensat en les guerres, mentre l’escrutini prosseguia fins a 
acabar tots els vots. I Francesc és l’home de la pau. I així el nom ha 
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entrat en el meu cor: Francesc d’Assís. Per mi és l’home de la pobresa, 
l’home de la pau, l’home que estima i custodia la creació; en aquest 
moment, també nosaltres mantenim una relació amb la creació no pas 
tan bona, oi? És l’home que ens dóna aquest esperit de pau, l’home 
pobre... Ah, com voldria jo una Església pobra i per als pobres!»

Estem veient com el Papa intenta portar aquest missatge a la 
pràctica quotidiana en el seu nou càrrec, com ja ho feia quan era ar-
quebisbe de Buenos Aires. La seva vestimenta, el seu desig de roman-
dre a la casa Santa Marta, els mitjans de transport que prefereix són 
signes d’aquesta Església sòbria i senzilla a la qual aspira. No es tracta 
només d’una pràctica personal d’austeritat. És reconfortant saber 
que, en aquest moment clau de la seva vida, el Papa ha pensat en els 
pobres. I subratlla, encara més: «Aquesta paraula ha entrat aquí», 
apuntant al cor. Els pobres són en el cor del Papa. No només això, 
sinó que, a més a més, pensa en les guerres, val a dir, en els homes i 
dones que pateixen. D’aquest cor sembla brollar un programa asso-
ciat a Francesc d’Assís: la pau, la custòdia de la creació, la preocupa-
ció pels pobres.

“No t’oblidis pas dels pobres.” Aparecida no els oblida pas. Al 
contrari, hi retorna una expressió pròpia de la tradició pastoral i teo-
lògica d’Amèrica Llatina: “l’opció preferencials pels pobres i exclo-
sos”. El capítol 8è del document final està dedicat justament a reflexi-
onar sobre la relació entre Regne de Déu i dignitat de la persona 
humana. En aquest context, el document ens diu: «Ens comprome-
tem a treballar perquè la nostra Església llatinoamericana i caribenya 
continuï restant, amb un èmfasi més gran, companya de camí dels 
nostres germans mes pobres, àdhuc fins al martiri. Avui volem ratifi-
car i potenciar l’opció de l’amor preferencial pels pobres feta en les 
conferències anteriors», bo i referint-se, en nota a peu de pàgina, a 
Medellín, Puebla i Santo Domingo. El núm. 396 prossegueix: «Que 
sigui preferencial implica que ha de travessar totes les nostres estruc-
tures i prioritats pastorals.» El text no dóna lloc a dubtes sobre què 
entén per preferencial: aquesta no és pas una opció per a la pastoral 
social de l’Església; ha d’amarar totes les seves prioritats i estructures, 
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Un Papa que segueix les petjades d’Aparecida

No hi ha opció pels pobres sense preocupació 
per la promoció de la justícia. L’Església és 
signe, sagrament, d’aquesta preferència de Crist 
pels pobres. 

fins i tot les del govern. És per això que el Papa pot dir que desitja una 
Església pobra, pobra tota ella, començant pel mateix Papa. No és pas 
una opció per a les Esglésies locals de l’anomenat Tercer Món o entre 
els pobres de la ciutat i del camp. És una “opció no opcional” per a 
l’Església sencera. El paràgraf  conclou: «L’Església llatinoamericana 
està cridada a ser sagrament d’amor, solidaritat i justícia entre els nos-
tres pobles.» No hi ha pas opció pels pobres sense preocupació per la 
promoció de la justícia. L’Església és signe, sagrament, d’aquesta pre-
ferència de Crist pels pobres. 

En aquest capítol ressona el discurs inaugural de Benet XVI, tan 
assenyaladament significatiu per a l’esdevenir de la Conferència. El 
papa Ratzinger resumeix en una frase allò que ha estat una constant 
de la reflexió teològica llatinoamericana: «L’opció preferencial pels 
pobres està implícita en la fe cristològica en aquell Déu que s’ha fet 
pobre per nosaltres per tal d’enriquir-nos amb la seva pobresa (vegeu 
2Co 8,9).» L’opció per una Església pobre i per als pobres no és tan 
sols ètica o pastoral; és teològica: té la seva arrel primera en la fe en 
Déu manifestat en Crist Jesús, fet pobre amb els pobres. L’opció pre-
ferencial pels pobres només s’entén en el context del seguiment de 
Jesús. Benet XVI va confirmar, en aquest discurs inaugural, les mi-
llors expressions de l’Església llatinoamericana, les quals, com recull 
el text que hem citat anteriorment, per a molts han suposat el martiri, 
com a mostra d’un amor lliurat “fins a l’extrem”, igual que Jesús.

Francesc arriba al pontificat bo i representant una Església que 
ha desitjat i desitja ser al costat dels pobres i exclosos. Li ho han recor-
dat i ell ha assumit per a si mateix aquesta missió. Els qui l’han elegit, 
han hagut de tenir en compte aquesta dada. Amèrica Llatina no és 
només el “continent de l’esperança”, el que compta amb un nombre 
més elevat de catòlics. També és el continent amb les més grans desi-
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gualtats. És per això que, en relació amb la situació d’aquest conti-
nent, Puebla parla d’un ”escàndol i contradicció” que en la pràctica 
desfigura la fe que Amèrica Llatina diu que professa. Aparecida va 
ratificar el camí de les Conferències anteriors i ha tornat a recordar 
aspectes essencials del missatge del mestre Jesús. L’opció preferencial 
pels pobres es troba en el nucli d’aquesta tradició.

“Crist és el centre”

Francesc ha fet referència, en diferents ocasions, a la centralitat 
de l’experiència de Jesús per al cristià. A propòsit del relat de l’Ascen-
sió, en la seva homilia del 17 d’abril ens diu que «si ens deixem guiar 
per Ell, estem certs de trobar-nos en mans segures». En el seu discurs 
a la Comissió Bíblica recorda als exegetes que «la nostra fe no té pas 
en el centre només un llibre, sinó una història de salvació i sobretot 
una persona, Jesucrist, paraula de Déu feta carn.» El cristianisme és 
més que una religió del llibre: és un esdeveniment que té el seu centre 
en una persona: Jesús.

En la seva trobada amb els comunicadors, els diu, a propòsit de la 
seva elecció: «Crist és el pastor de l’Església, però la seva presència en 
la història passa a través de la llibertat dels homes: un d’ells és elegit 
per servir com a vicari seu, successor de l’apòstol Pere; Crist, però, és 
el centre, no pas el successor de Pere: Crist, Crist és el centre.»

Aquesta afirmació és molt important en el context de l’entusias-
me de l’elecció. Francesc recorda allò que és fonamental: no és pas ell, 
sinó Crist, el centre d’atenció. En la seva “catequesi” als comunica-
dors els explica de quina manera Déu actua, a través de l’Esperit 
Sant, en l’Església. Francesc els ofereix una hermenèutica per tal que 
els professionals dels mitjans puguin entendre la naturalesa peculiar 
del que acaba de succeir. En aquest context, ell se situa com a succes-
sor de Pere en la missió encomanada per Crist. Cal recordar, però, 
que «Crist és el centre».

En aquesta afirmació es percep un altre cop l’esperit d’Apareci-
da. El document de la V Conferència comença, com és habitual en la 
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«Crist és el pastor de l’Església, però la seva 
presència en la història passa a través de la 
llibertat dels homes: un d’ells és elegit per servir 
com a vicari seu; Crist, però, és el centre, no pas 
el successor de Pere: Crist, Crist és el centre.»

reflexió llatinoamericana, amb una «mirada dels deixebles missioners 
sobre la realitat». És el moment del “veure” en la seqüència del veure-
jutjar-actuar, que aquesta Conferència va recuperar, recollint-la de la 
pràctica de les comunitats cristianes. Aquesta “mirada” assumeix la 
percepció expressada en l’assemblea segons la qual el continent està 
passant per una considerable transformació sociocultural, que també 
inclou el “sentit religiós” (núm. 37). Aquest sentit, expressat en les 
tradicions culturals, ha començat a erosionar-se (núm. 38): «Les nos-
tres tradicions culturals ja no es transmeten d’una generació a l’altra 
amb la mateixa fluïdesa que en el passat. Això afecta, fins i tot, aquell 
nucli més profund de cada cultura, constituït per l’experiència religio-
sa» (núm. 39).

Davant l’erosió de les tradicions religioses, Aparecida fa una crida 
a una trobada personal amb Jesucrist: «La naturalesa mateixa del 
cristianisme consisteix, per tant, a reconèixer la presència de Jesucrist 
i a seguir-lo» (núm. 244). L’esdeveniment Crist donarà inici a «aquest 
subjecte nou que sorgeix en la història i al qual anomenem deixeble» 
(núm. 243). Bo i reprenent el començament de l’encíclica Deus caritas 
est, de Benet XVI (desembre 2005), Aparecida reconeix que «hom no 
comença a ser cristià per una decisió ètica o una gran idea, sinó per la 
trobada amb un esdeveniment, amb una Persona, que dóna un horit-
zó nou a la vida i amb això una orientació decisiva» (núm. 1). Apare-
cida conclou: «Conèixer Jesucrist per la fe és el nostre goig; seguir-lo 
és una gràcia, i transmetre aquest tresor als altres és un encàrrec que 
el Senyor, en cridar-nos i elegir-nos, ens ha confiat» (núm. 18). 

La proposta d’Aparecida és oferir, en un moment en què les tra-
dicions religioses es dilueixen, la possibilitat d’una experiència dife-
rent: la trobada amb Jesús. Es tracta de passar d’un cristianisme per 
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tradició a un seguiment per convicció. Els primers pronunciaments 
del nou Papa se centren en aquest missatge: Jesús és la millor notícia 
que ens podia passar. Seguim-lo. El centre és Ell, no pas el successor 
de Pere.

“L’Església està cridada a sortir de si mateixa i anar vers 
les perifèries”

El cardenal Jaime Ortega, arquebisbe de La Havana, va fer públi-
ques les paraules de l’encara cardenal Bergoglio durant la seva inter-
venció en les congregacions generals prèvies al conclave i que més 
tard l’avui papa Francesc li va lliurar per escrit, de pròpia mà, bo i 
autoritzant-lo perquè les publiqués. En aquesta breu intervenció, 
Francesc expressa el que, al seu parer, és la tasca de l’Església: «L’Es-
glésia està cridada a sortir d’ella mateixa i a anar cap a les perifèries, 
no només les geogràfiques, sinó també vers les perifèries existencials: 
les del misteri del pecat, les del dolor, les de la injustícia, les de la igno-
rància i prescindència religiosa, les del pensament, les de tota misè-
ria.»

Què succeeix quan l’Església es torna autoreferencial? «Quan 
l’Església no surt d’ella mateixa per evangelitzar, es torna autoreferen-
cial i emmalalteix... Els mals que, al llarg del temps, es produeixen en 
les institucions eclesials tenen arrel d’autoreferencialitat, una mena de 
narcisisme teològic... L’Església, quan és autoreferencial, creu, sense 
adonar-se’n, que té una llum pròpia; deixa de ser el mysterium lunae i 
dóna peu a aquest mal tan greu que és la mundanitat espiritual (se-
gons De Lubac, el pitjor mal que pot sobrevenir a l’Església), aquest 
viure per donar-se glòria els uns als altres. Bo i simplificant, hi ha dues 
imatges de l’Església: l’Església evangelitzadora que surt de si matei-
xa, la “Dei Verbum religiose audiens et fidenter proclamans”, o bé 
l’Església mundana que viu en si, de si, per a si. Això ha de fer llum 
sobre els possibles canvis i reformes que calgui dur a terme per la 
salvació de les ànimes.»

La reflexió es tanca amb una indicació de les característiques que 
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Un Papa que segueix les petjades d’Aparecida

La proposta d’Aparecida és oferir, en un moment 
en què les tradicions religioses es dilueixen, la 
possibilitat d’una experiència diferent: la trobada 
amb Jesús. Es tracta de passar d’un cristianisme 
per tradició a un seguiment per convicció.

el proper papa ha de tenir: «Un home que, des de la contemplació de 
Jesucrist i des de l’adoració a Jesucrist, ajudi l’Església a sortir d’ella 
mateixa vers les perifèries existencials, que l’ajudi a ser la mare fecun-
da que viu de la dolça i confortadora alegria de l’evangelització.»

Expressions semblants a aquestes, Francesc les ha repetit en altres 
ocasions. Tenim un Papa pastor, que desitja pastors “amb olor a ove-
lla”, com va dir a 1.600 religiosos, entre ells diferents bisbes i carde-
nals, en la missa crismal celebrada a la basílica de Sant Pere. Va de-
manar als sacerdots que vesteixin la “humil casulla”, que “surtin d’ells 
mateixos” i que es converteixin en “pastors amb olor a ovella”, en 
“pescadors d’homes”, i que serveixin els “pobres”, els “captius” i els 
“oprimits”.

En la mateixa homilia, el Papa continua: «La nostra gent agraeix 
l’evangeli predicat amb unció, agraeix que l’evangeli que prediquem 
arribi a la vida quotidiana, quan baixa com l’oli d’Aaron fins a les 
vores de la realitat, quan il·lumina les situacions límit, les “perifèries” 
on el poble fidel es troba més exposat a la invasió dels qui volen sacse-
jar la seva fe. Ens ho agraeix perquè sent que hem pregat per les coses 
de la vida quotidiana, amb les seves penes i alegries, amb les seves 
angoixes i esperances.» Resulta impossible no sentir en aquest text el 
ressò del concili Vaticà II, en el document sobre l’Església en el món 
actual: «El goig i l’esperança, la tristesa i l’angoixa dels homes del 
nostre temps, sobretot les dels pobres i dels qui pateixen, són també el 
goig i l’esperança, la tristesa i l’angoixa dels deixebles del Crist. No hi 
ha res veritablement humà que no tingui ressò en el seu cor» (Gaudium 
et spes, núm. 1).

El Papa ens està llançant, a tots els cristians, vers les perifèries 
existencials: «Així cal sortir a experimentar la nostra unció, el seu 
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poder i la seva eficàcia redemptora: en les “perifèries” on hi ha sofri-
ment, on hi ha sang vessada, ceguesa que desitja veure-hi, on hi ha 
captius d’uns patrons tan dolents.» Aparecida assenyala alguns dels 
«captius d’un patrons tan dolents» en els «rostres sofrents que ens fan 
patir»: les persones que viuen en els carrers de les grans ciutats, els 
migrants, els malalts, els addictes dependents, els detinguts a les pre-
sons (vegeu Aparecida, 8.6).

Tot el document d’Aparecida és una proclama de «l’alegria de ser 
deixebles missioners per anunciar l’evangeli de Jesucrist», com ho 
enuncia el títol del capítol 3. Segons Aparecida, la missió porta a 
anunciar la bona nova de la dignitat humana, de la vida, de la família, 
de l’activitat humana, dels avenços de la ciència i la tecnologia, de la 
destinació universal dels béns i de l’ecologia..., val a dir, de tot allò que 
té a veure amb la vida de les persones. «La missió no es limita pas a 
un programa o un projecte», per bé que aquests siguin necessaris en 
una planificació pastoral seriosa i responsable. La missió és alguna 
cosa més: «és compartir l’experiència de l’esdeveniment de la trobada 
amb Crist, ser-li testimonis i anunciar-lo de persona a persona, de 
comunitat a comunitat, i des de l’Església fins a tots els racons del 
món» (núm. 145).

És per això que el document es tanca amb un compromís: «Ens 
disposem a emprendre una nova etapa del nostre camí pastoral tot 
declarant-nos en missió permanent» (itàliques a l’original). Aquesta tasca 
és de tots els cristians: «Que ningú romangui de braços plegats! Ser 
missioner és ser anunciador de Jesucrist amb creativitat i gosadia ar-
reu on l’evangeli no ha estat suficientment anunciat o acollit, especial-
ment en els ambients difícils i oblidats i més enllà de les nostres fron-
teres. Siguem missioners de l’evangeli no només amb la paraula, sinó 

L’Església, quan és autoreferencial, creu, sense 
adonar-se’n, que té una llum pròpia; dóna peu a 
aquest mal tan greu que és la mundanitat 
espiritual, aquest viure per donar-se glòria els 
uns als altres.
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Un Papa que segueix les petjades d’Aparecida

Pobres, Crist, Església... temes centrals en 
aquests dies del pontificat de Francesc i eixos 
transversals de l’esdeveniment Aparecida. 

sobretot amb la nostra pròpia vida, lliurant-la en el servei, àdhuc fins 
al martiri» (Missatge final, núm. 4).

Conclusió

Pobres, Crist, Església... temes centrals en aquests primers dies 
del pontificat de Francesc i eixos transversals de l’esdeveniment Apa-
recida. És el moment de reprendre el document i de rellegir-lo a la 
llum dels nous esdeveniments eclesials. Alguns experts vaticanistes es-
tan furgant en els escrits de Jorge Mario Bergoglio per intentar tro-
bar-hi el “pensament Francesc”, amb la finalitat de preveure els linea-
ments del programa del seu pontificat. En fer-ho perden de vista que 
al darrere del testimoni i de les paraules del nou Papa hi ha no tan sols 
un innegable estil personal, sinó també tota una tradició eclesial. Apa-
recida ens en pot oferir millors pistes. 

Agraïm a la revista Páginas de Lima el permís de traduïr aquest 
article.

[Traducció: Joan Ordi Fernández] 
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